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Leto VI. — Štev. 44. — Cena din 10.—
Izdaja časopisno in založniško podjetje »Naš 
tisk« M. Sobota. — Urejuje uredniški odbor. 
Direktor in odgovorni urednik Jože Vi l d .  
Uredništvo in uprava M. Sobota, Trubarjev 
drevored 2. — Čekovni račun pri podruž
nici NB FLRJ v M. Soboti it. 641-T-5M. — 
Telefon Št. 138. — Tisk Obmurske tiskarne 
v M. Soboti. — Naročnina: Četrtletna IM, 
polletna 200 in celoletna 400 din. — Izhaja 
vsak četrtek. — Poštnina plačana v gotovini.

G L A S I L O  S O C I A L I S T I Č N E  ZVEZE D E L O V N E G A  
L J U D S T V A  ZA O B M U R J E

Prihodnje leto bo velika proslava

PREKMURJ E  10 LET 
T SVOBODI

Ko smo se letos pripravljali na 
velike proslave ob 20-letnici »Ljud
ske pravice«, smo večkrat poudar
jali, da bodo te prireditve imele na
daljevanje v pojačanem ljudsko
prosvetnem delu v zimskih mese
cih, a zaključek ob še večjih pro
slavah desete obletnice osvoboditve 
Prekmurja.

Poročali smo že, da je  o tem raz
pravljal Okrajni odbor SZDL na 
zadnji seji. Pred dnevi pa se je  že 
sestal k prvemu razgovoru priredit
veni odbor te mogočne prireditve, 
ki bo nosila ime »Prekmurje — 10 
let v svobodi«. Za predsednika pri

pravljalnega odbora je bil imeno
van tov. Vanek Šiftar, zvezni ljud
ski poslanec, za podpredsednika Jo
že Velnar, predsednik LOMO Mur
ska Sobota, in za tajnika tov. Štefan 
Antalič, član Okrajnega odbora 
SZDL v M. Soboti. Poleg delovnega, 
pa je  bil imenovan tudi častni od
bor proslave »Prekmurje — 10 let 
v svobodi«, ki ga tvorijo tovariši: 
Miha Marinko, Jože Rus, Miško 
Kranjec, Janko Liška, Mima Kova
čeva, dr. Tone Vratuša, Ferdo Go
dina in Nace Voljč.

Namen proslave »Prekmurje — 
10 let v svobodi« pa je: v zgoščeni 
obliki prikazati napredna gibanja 
in razvoj Prekmurja do leta 1941 
in podrobno prikazati gibanje v le 
tih 1941 do 1945; prikazati uspehe, 
ki jih je  doseglo Prekmurje po 
osvoboditvi, v primerjavi s stanjem 
leta 1941 in 1945 in na osnovi dose
ženih uspehov in danih pogojev 
pritegniti vse delovne ljudi Prek
murja v borbo za perspektivni raz
voj pokrajine za obdobje bodočih 
desetih let.

Prostor nam danes ne dopušča, 
da bi obširneje spregovorili o pro
gramu, ki je  v grobem že zdaj 
predviden za velik del prireditev. 
Naj omenimo le, da bo to mogočen 
praznik Prekmurja, spremljan že 
od zgodnje pomladi z nizom kultur
nih prireditev, krajevnih prazno
vanj in raznih akcij, z osrednjo pri
reditvijo, ki bo predvidoma meseca 
junija v Murski Soboti, združena z 
velikim kulturnim festivalom in go
spodarsko razstavo — tretjim Prek
murskim tednom.

O podrobnostih bomo poročali v 
svečani številki našega tednika ob 
Prazniku republike in seveda tudi 
nadaljevali s poročanjem o pripra
vah čez vso zimo.

Zahteva še vedno izkoriščanih viničarjev:

Zakon o odpravi viničarskega 
razmerja bo treba izpopolniti

Pred dnevi je  bilo v Gor. Rad
goni drugo zasedanje podružnice 
socialnega zavarovanja. Na seji se 
je  zbralo 22 delegatov, ki so zasto
pali 2835 zavarovancev s področja, 
k i naj bi v bodoče tvorilo radgon
sko komuno. Tudi vnaprej bo posle

socialnega zavarovanja opravljala 
razširjena podružnica, ki je  tudi v 
minulem, letu zadovoljivo opravlja
la svoje poslanstvo. K temu so pre
cej pripomogli tudi odbori socialne
ga zavarovanja v podjetjih in usta

novah, pa tudi upravni odbor je  bil 
v glavnem kos svojim nalogam.

Povprečni mesečni izdatki so do
segli 7 in pol milijona dinarjev, v 
n jih  pa prevladujejo otroški dodat
ki in pokojnine. Največ zavarovan
cev je  zaposlenih v poljedelstvu, 
medtem ko je  industrija  na drugem 
mestu s 465 zavarovanci. V letoš
njem  polletju je  precej naraslo šte
vilo zavarovancev v socialističnem 
in privatnem  sektorju. Iz poročila 
se je  dalo razbrati, da so v prim er
javi z republiškim povprečjem do
segli m anjši odstotek bolniških sta
ležev (2,83 %). Stalež je  tudi v 
okrajnem  merilu za 2,23 % nižji od 
povprečja. Precejšnje število ne
zgod in obolenj so našteli na vino
gradniškem posestvu v Gor. Rad
goni, k je r  bodo morali voditi od
ločnejši boj proti prekomernemu 
izkoriščanju fondov socialnega za
varovanja. Neupravičena izplačila 
tudi dolguje km etijsko gospodar
stvo v Črncih in vinogradniško po
sestvo na Kapeli.

Na radgonskem področju je  pe
reča in nujno potrebna ureditev za
varovanja vinogradniških delavcev, 
k i so zaposleni v vinogradih av
strijsk ih  dvolastnikov. Slednji no
čejo o socialnem zavarovanju svo

j ih delavcev prav ničesar slišati, 
dasi je zakon o odpravi viničarskih 
razmerij odpravil izkoriščanje biv
ših viničarjev. Zastopniki s Kapele, 
Radenc in Janževega vrha so v raz
pravi prikazovali težak položaj biv
ših viničarjev, ki prebivajo v vini
čarijah, katere so bile lastnikom 
vrnjene s sodnimi odločitvami. Ti 
viničarji nimajo sedaj nobene za
poslitve, saj jih državna posestva 
ne morejo zaposliti, kmetje pa jim 
zaradi ukinitve viničarskih odnosov 
nočejo dati zaposlitve. Še več: celo 
izseljujejo jih iz bajtic! Delegat 
tov. Jureš iz Radenc je dejal, da 
ima zakon o odpravi viničarskih in 
podobnih razmerij zaradi svoje ne
popolnosti mnogo slabih strani in 
vrzeli, ki so viničarje dokaj pri
zadele.

Skupščina je  ob zaključku spre
je la  več sklepov, med njim i je  tudi 
sklep o prenosu vseh poslov social
nega zavarovanja na podružnice in 
o uvedbi študija novih predpisov iz 
socialne zakonodaje. Na seji so iz
popolnili tudi upravni odbor in 
sprejeli predlog proračuna za p ri
hodnje leto. Predlog predvideva 
26,900.000 din izdatkov in 20,000.000 
dinarjev dohodkov. Sprejet je  bil 
tudi sta tu t podružnice. —sp

Bralcem
in dopisnikom!

Za današnjo številko Ob
murskega tednika se je nabra
lo toliko gradiva, da bi ga s 
težavo spravili na 6 strani li
sta, kar smo tudi nameravali. 
Ker pa je tiskarna preoblože
na z delom, ni mogla ustreči 
naši želji in tako je izšla da
našnja številka le na 4 stra
neh.

Razumljivo je, da je zaradi 
tega ostala v uredniškem pre
dalu kopica prispevkov naših 
dopisnikov, še posebno, ker 
smo dali prednost obširnemu 
poročilu zadnjega zasedanja 
Zbora proizvajalcev OLO M. 
Sobota, kar pa smatramo, da 
je tudi pravilno. Prispevke na
ših sodelavcev, ki so tokrat iz
ostali, bomo skušali objaviti v 
prihodnji številki, če jo bomo 
lahko natisnili o večjem ob
segu, kakor običajno; del pri
spevkov, predvsem onih, ki ni
so časovno vezani, pa čez 14 
dni v obširni svečani številki 
ob Prazniku republike.

Uredništvo

O krajni kom ite ZKS 
je razp ravlja l o  stanju  
v organ izacijah  SZDL

Prejšn ji četrtek, 4. novembra, je 
bila v M. Soboti seja O krajnega ko
m iteja ZKS. Dnevni red seje je  za
je l predvsem delo SZDL v P rek
m urju z ozirom na občne zbore 
osnovnih organizacij, ki bodo v tem 
in prvih dneh prihodnjega meseca.

Po uvodnih besedah sekretarja  
OK ZKS Naceta Voljča in sekretar
ja  O krajnega odbora SZDL Franca 
Rogla so navzoči razpravljali o sta
n ju  v organizacijah SZDL in bliž
njih občnih zborih te r se pomenili, 
kako bodo člani O krajnega komite
ja, O krajn i odbor SZDL, občinska 
Vodstva in osnovne organizacije 
Zveze komunistov pomagali organi
zacijam SZDL pri izvedbi občnih 
zborov in učvrstitvi Socialistične 
zveze.

Na dnevnem redu je  bila tudi 
k ra jša  razprava o nekaterih, pred
vsem kadrovskih problemih pri 
O krajn i zadružni zvezi. S tem v 
zvezi je  bil sprejet sklep, predlaga
ti vodstvu zadružnih organizacij za 
predsednika O krajne zadružne zve
ze tovariša Kolomana Korpiča, kme
tovalca iz Čepinec, poslanca Zvez
nega zbora proizvajalcev. O krajna 
zadružna zveza je  namreč trenutno, 
po odhodu prejšnjega v šolo, brez 
predsednika.

Dr. Tone Vratuša 
na obisku v Prekmurju

Kljub soboti in hitrem u obve
ščanju se je  zbralo k predavanju, 
ki ga je  imel prejšnjo soboto v M. 
Soboti dr. Tone Vratuša, okrog 250 
ljudi.

P redavatelj je  zanimivo govoril 
o vtisih in srečanjih z ljudmi v 
deželah, ki jih  je  v zadnjih tednih 
obiskala delegacija Socialistične 
zveze delovnega ljudstva Jugoslavi
je na čelu z generalnim sekretar
jem SZDL tov. E. Kardeljem in to
varišem V. Bakaričem. V drugem 
delu predavanja je  tov. Vratuša od
govarjal na številna vprašanja po
slušalcev, ki so jih  zanimala pred
vsem razna dogajanja v mednarod
ni politiki.

Zvezna ljudska poslanca Ivan Kreft In Stane Benčič
med volivci v RadencihPonovno sklicani zbor volivcev 

v Radencih je  bil dobro obiskan. 
Morda sta vzbudila večje zanima
n je  ljudska poslanca Stane Benčič 
in Ivan Kreft, ki sta tokrat obiskala 
občane. N ajprej so zbrani volivci 
izvolili šolske odbore, nato pa sta 
poslanca spregovorila o aktualnih 
gospodarskih problemih.

Tov. Benčič je  govoril o nara
ščanju cen prehranitvenim in dru
gim potrebščinam. Dejal je, da do
biva težnja po dviganju cen pone
kod obliko pravega navijanja v ško
do potrošnika. Omenil je  nekaj

primerov sklepanja prodajnih po
godb, ki so očitna posledica izigra
vanja veljavnih pravnih predpisov 
in nedovoljenih kanalov. Precejšen 
del svojega govora je  posvetil tudi 
bodočim tarifnim  pravilnikom v 
podjetjih.

Tov. Kreft pa se je  med drugim 
dotaknil tudi vprašanja komun s 
pogledom na radgonsko občino. V 
primeru, če bi prišlo do ustanovit
ve komune v Radencih, bi se ver
jetno bodoči komuni pridružile tudi

vasi občine Tišina, o čemer so že 
govorili na prejšnjem  zboru voliv
cev.

V razpravo je  posegel tudi pred
sednik občine tov. Rihtarič. Med 
drugim je dejal, da se marsikdo 
upravičeno spodtika ob radenskem 
nedograjenem zadružnem domu, 
vendar pa je  tudi res, da kljub šte
vilnim vlogam in prošnjam še ni
smo našli potreben kredit, ki bi 
nam omogočil, da bi z delom lahko 
nadaljevali. ki—

ZAKAJ ZAOSTAJA NAŠA

GRADBENA DEJAVNOST?
Objavljamo prispevek tov. Naceta Voljča, sekretarja OK ZKS Mur

ska Sobota, o katerem načenja nekatera vprašanja s področja gradbene 
dejavnosti. S tem prispevkom obenem odpiramo o našem listu široko 
razpravo o gospodarskih, kulturnih in oseh ostalih problemih Prekmurja, 
z željo, da bi o njej sodeloval kar najširši krog ljudi. Posebno vabimo 
k sodelovanju ljudske poslance, ljudske odbornike, politične in kulturne 
delavce in strokovnjake z oseh gospodarskih področij.

Mnoge diskusije, ki jih  slišimo 
na zborih volivcev, na zborih SZDL 
in med ljudmi, ki se zanimajo za 
naš gospodarski razvoj, so v zad
njem času zelo razgibale ljudske 
množice, kar dokazuje, kako visoka

je  socialistična zavest naših delov
nih ljudi, kako se vse bolj povezuje 
interes posameznika z interesom 
skupnosti. Ni dvoma, da se v tem 
zrcali velik napredek v politični za
vesti delovnih množic Prekm urja, 
zato je  tudi dolžnost SZDL, da k re 
pi in razvija to zavest, k a jti od

stopnje socialistične zavesti ljud 
skih množic je  v prvi vrsti odvisen 
naš razvoj v komune. Vendar se v 
teh diskusijah odražajo tudi nega
tivne težnje, zato se mi zdi, da je 
potrebno začeti razpravo, v kateri 
naj bi konstruktivno sodelovali vsi, 
ki so odgovorni p red ljudskimi 
množicami za naš gospodarski raz
voj, in posamezni volivci.

Za vsako gradbeno dejavnost so 
potrebna sredstva, ki jih  družba 
smotrno vlaga za razvoj te ali one 
panoge našega gospodarstva, zdrav
stva, kulture in prosvete in podob
nega. Res je, da so potrebe inve
sticij v. te  namene v Prekm urju 
mnogo večje, kot pa je  naša zmog
ljivost. To pa ni samo pri nas, to ie 
tudi v drugih k ra jih  Jugoslavije. 
Ustaviti se ob izgovoru »je prem a
lo sredstev« pomeni obstati in za
ostajati za ostalimi okraji. K rilati
ca »nimamo dovolj sredstev« pa je 
čestokrat za l judi, ki nosijo moral
no odgovornost za gradbeno dejav
nost pred ljudskim i množicami, sa
mo izgovor, za katerim  se skriva 
njihova k omodnost ali nesposo
bnost. Naj navedem samo nekaj 
de jstev :

Na zasedanju okrajnega zbora 
in zbora proizvajalcev se je  pred 
kratkim  razpravljalo  o izpolnitvi 
polletnega družbenega plana in o 
rebalansu proračuna. Ugotovljeno 
je  bilo, da zaradi neizdelanih načr
tov ni bilo mogoče izvršiti plana 
investicij za nekatere objekte in da 
projektivni biro ni bil v stanju  iz
delati načrt za gradnjo šole v Gor. 
Petrovcih in za gradnjo nove bol
nišnice. Treba je  pripomniti k  temu,

da je  to edina šola, ki jo  letos gra
dimo v okraju  in se zato ne more
mo izgovarjati, da so nas drugi ob
jek ti preveč zaposlili. O krajni ljud 
ski odbor bi moral ob začetku leta 
zagotoviti možnost izvedbe družbe
nega plana in ustvariti pogoje, da 
bi gradbena podjetja in projektivni 
biro lahko izvršila svojo nalogo. Če 
pa tega ni storil v polni meri, je  
treba to napako čim prej odpraviti, 
da se nam ne bo ponavljala v p ri
hodnjih letih. K temu pa ljudska 
kritika lahko veliko doprinese. Naj 
navedem konkreten prim er: volivci 
občine M. Sobota so na svojih zbo
rih kritizirali počasnost gradnje no
vega kina, ceste in razbremenilnega 
kanala, ki bo omogočil odtok vode 
iz Ledave v Muro. Na osnovi teh k ri
tik  so se odgovorni ljud je  na okra
ju  pozanimali, zakaj z gradnjo teh 
objektov na tem kanalu še niso za
čeli in ugotovili, da obstojajo na
črti in da je  nakazan kredit 20 mi
lijonov iz republiškega sklada za 
vodne gradnje, da pa uprava Vodne 
skupnosti v našem okraju ni začela 
uresničevati te  načrte. Kje bi se 
našel človek, ki bi lahko na te sla
bosti mirno gledal in zakaj ne bi 
SZDL bila prva, ki z ostro kritiko 
reagira na take pojave, ki veljajo 
prekm ursko ljudstvo vsako leto tež
ke milijone?

(Nadaljevanje na 2. strani)

NACE VOLJČ, 
sekretar OK ZKS M. Sobota

OD TEDNA
DO TEDNA

»Vroči val« že nekaj dni veje o 
Alžiru. Francozi dovajajo nove voja
ške, policijske in varnostne enote, 
nad planino Ores, kjer se je utrdilo 
kakih 2000 upornikov, letajo letala, 
obstreljujejo in bombardirajo upor
niška gnezda ter ustrahujejo prebi
valstvo. Francoska vlada je prepo
vedala delovanje nacionalistične 
stranke in glavne voditelje zaprla. 
Vse kaže, da se pripravlja na odlo
čen, brezkompromisen udarec.

Pravijo, da si v Parizu žele ohra
niti ugled. Premier Mendès-France 
je pripravljen pogajati se o neke 
vrste avtonomiji tudi o Alžiru, ka
kor je pred nedavnim storil s Tuni
som. Toda ne more prenesti, pravijo 
ti krogi, da bi kdorkoli pod kakrš
nimikoli vidiki povzročal nerede, 
atentate in napade »po navodilih od 
zunaj«. Pri tem mislijo na naciona
listične kroge, ki so morali pred 
francosko policijo v tujino .  .  .

V času, ko to poročamo, bo fran
coska narodna  skupščina odločala 
tudi o zaupnici vladi. Mendès-France 
je po svoji stari navadi zahteval, naj 
glasujejo o njej, ker je finančni od
bor skupščine pred dnevi odklonil 
njegov načrt proračuna za izdatke 
PTT-službe. Na prvi pogled gre za 
malenkostno, nepomembno vpraša
nje, ki nikakor ne more povzročiti 
glavobola. Toda Mendès-France mi
sli drugače. Zahteval je, naj skup
ščina že takoj o pričetku razprave 
o proračunu odločno pomete z dose
danjo metodo delnega nezaupanja in 
določi zanesljivo pot, po kateri bodo 
razprave v bodoče šle. Za zavlače
vanje ni časa. Zatorej: zaupnica ali 
nezaupnica.  .  .

Vsakomur v Franciji in v tujini 
je znano, da se bo francoski premier 
prav te dni moral pripraviti na bur
no razpravo o dogodkih o Alžiru. 
Namigov, da je treba pojasniti naj
novejše vladne ukrepe v tem protek
toratu, je dobil že več kot dovolj. 
Razen tega se pripravlja na obisk 
ZDA, kamor mora odpotovati s pri
merno in kolikor toliko trdno večino 
v skupščini. Ni dvoma, da bo tudi 
tokrat uspel.

V Egiptu nameravajo dokončno 
obračunati z reakcionarno, versko- 
nacionalistično organizacijo M usli
manski bratje«, ki je hotela s terori
stičnimi skupinami pokopati seda
nji režim revolucionarnega sveta in 
postaviti na čelo države sebi pod
rejeno vlado.

Postavili so že posebna sodišča, ki 
bodo sodila obsojencem. Pričakova
nja M uslimanskih bratov«, da jih 
bo v njih namenih podprlo tudi ljud
stvo, ker je še zaostalo in prežeto 
z versko miselnostjo, so se —  kot ose 
kaže —  pošteno izjalovila.

Pri »vmesnih« volitvah v ZDA so 
zmagali demokrati. Zagotovili so si 
29 sedežev večine v Predstavniškem 
domu (neke vrste spodnjem domu) 
in dva glasa večine v Senatu. V po
sameznih zveznih državah prevla
dujejo demokrati —  guvernerji. Zato 
te dni po svetu zelo mnogo govore 
o nekaterih spremembah o programu 
Eisenhomerjevega kabineta. Sodijo, 
da se spričo sprememb v obeh domo
vih (večji del senatnih odborov bo
do prevzeli demokrati) obeta tudi 
malce milejši zunanjepolitični kurz 
do pomoči Evropi, morda pa tudi do 
Azije, posebno Daljnega vzhoda. Na 
splošno menijo, da so volivci z gla

(N adaljevanje na 4. strani)



(N adaljevanje s 1. strani)
Ni moj namen, da bi podrobno 

našteval, k a j bi lahko zgradili in 
k a j nismo, kdo nosi za to odgovor
nost, da bi pisal o pomenu ljudske 
k ritike pri odpravljanju  teh napak. 
Namen moje razprave je  le v tem. 
da bi vzpodbudil zanim anje v širo
kem krogu ljudi, ki lahko s svojo 
kritiko in konstruktivno dejavnost
jo prispevajo k napredku.

Napačno pa bi bilo iskati edine
ga krivca za počasnost v naših 
gradnjah samo v organih, o katerih  
sem govoril doslej. Mislim, da naša 
gradbena podjetja  in delovni kolek
tivi gradbenih delavcev lahko prav 
tako mnogo doprinesejo k cenejši 
in h itre jši graditvi v P rekm urju. 
V gradbenih podjetjih  se v glav
nem izgovarjajo na pom anjkanje 
načrtov, na neurejen  plačni sistem 
v gradbeništvu, na nedisciplinira
nost delavstva, na pom anjkanje 
Gradbenega m ateriala, mehanizaci
je  itd. Deloma so njihove trditve 
tudi opravičene, vendar se mi zdi, 
da smo prem alo naredili za to, da 
bi ob sedanjih  pogojih izboljšali 
stan je  v naših gradbenih podjetjih. 
Na seji delavskega sveta podjetja 
»Sograd«  so razpravljali o nizkih 
plačah gradbenih delavcev, o po
m anjkanju  delovne discipline de
lavcev, o objektivnih težavah tega 
pod vetja, k e r ima zelo raztresena 
gradbišča in podobno. Ko so neka
teri člani delavskega sveta izjavili 
pred upravo, da bi bili delavci volj
ni sprejeti akordni sistem dela, so 
se ljud je  v upravi izgovarjali, da 
niso dani tehnični pogoji za uved
bo akordnega načina dela. Pri tem 
je treba omeniti, da so mnoga grad
bena podjetja v Sloveniji že uvedla 
akordni sistem, ki daje delavcem 
možnosti večjega zaslužka, v grad
benih podjetjih pa povečuje sto

rilnost dela. Ker pa se mi ne mo
remo izkopati iz že ustaljene p rak 
se »plača od ure«, si iščejo delavci 
zaslužka po urah  v privatnem  sek
torju . D elavski svet »Sograda« je  
ugotovil, da je  ob jesenski sezoni 
izostalo od dela do 50 % delavcev. 
Da ti izostanki zelo podražijo delo 
v gradbeništvu, ni treba posebej 
dokazovati. Škodo od take prakse 
nim a le podjetje  samo, pač pa tudi 
vsa skupnost. O krajn i ljudski od
bor je  v letošnjem  letu izdal nad 
400 gradbenih dovoljenj privatn i
kom. Vrednost letos postavljenih 
zgradb in objektov računam o nad 
600 milijonov, k a r pomeni za Prek
m urje  največji uspeh v vseh pred
vojnih in novojnih letih. Tu se je  
treba resno vprašati: »Če je privatni 
sektor sposoben izvršiti v enem letu 
tako ogromne investicije, zakaj po
tem državni sektor zaostaja?« Mi
slim, da je  odgovor lahek. Po mo
jem  m išljenju kaže ta gradbena 
aktivnost precejšnje zvišanje živ
ljenjske ravni na račun zvišanja cen 
kmetijskim pridelkom, pa tudi ve
liko m arljivost, iniciativo in delav
nost ljudskih množic Prekm urja. 
Seveda bi se m orali gradbeni de
lavci prvenstveno zavedati (to ve
lja  predvsem za kvalificirane zidar
je), da jim lahko le dobra gradbe
no podjetje  zajamči pravo eksisten
co, ne pa šušm arjenje v privatnem 
sektorju , ki ima celo vrsto negativ
nih posledic. Predvsem na je  to v 
direktnem  nasprotju  z interesi 
gradbenega podjetja.

Če smo dovolj samokritični bo
mo sposobni odpraviti te pomanjk
ljivosti in slabosti v našem gradbe
ništvu in bomo v prihodnji gradbeni 
sezoni še bolj sposobni pri izvrše
vanju nalog, ki nam jih nalaga 
družbeni plan našega okraja.

N ace V oljč

Z B O R  P R O I Z V A J A L C E V  OLO

o gospodarskih problemih Prekmurja
Z a d n jo  soboto  je  b ila  v  M. S o b o ti se ja  Zbora p ro izv a ja lc e v  O L O . N a  n je j  so l ju d s k i  o d b o rn ik i ra zp ra v 

lja li  o p r ip ra v a h  za  sestavo  d ru žb en eg a  n a č rta  za  le to  1955 in rešili v eč  p ro šen j in  p r ito žb  n e k a te r ih  gospo
d a rsk ih  o rgan izac ij. S p re je ti  so b ili p o m e m b n i sk lep i, m e d  n j im i  n a jv a žn e jš i:

P o d je tje m  in  g o sp o d a rsk im  o rg a n iza c ija m  je  Z b o r  p ro izv a ja lc e v  prip o ro č il, n a j  č im p re j p r ip ra v ijo  
p o tre b n e  e labora te  in  n a črte  za  zg ra d b e  in  n a p ra ve , k i  j ih  m is lijo  g ra d iti  p r ih o d n je  le to ; n a č rte  in d o k u 
m e n ta c ijo  je  treba  p r ip ra v iti  tu d i  za  bo ln išn ico  in  d ru g e  u sta n o ve; p r i  se s ta v i d ru žb en e g a  n a črta  za  leto  
1955 je  treb a  u p o š te v a ti tu d i  g ra d n jo  p lin o v o d a  iz  L e n d a v e  do  M. S o b o te  in  v  ta  n a m e n  p r ip ra v iti  e labora te  
in  n a črte ; b re z  o k le va n ja  je  treb a  p r ič e ti  z  izd e la vo  reg ionalnega  n a črta  za  P re k m u r je ;  izd a ti  je  treba  
o d lo k  o n a č r tn i o b n o v i sa d o v n ja k o v  in  v in o g ra d o v , o b n o v ite lje m  p a  p o m a g a ti s  sa d ik a m i a li  k a k o  drugače;  
z  regresi a li  d e n a rn im i sr e d s tv i p o m a g a ti k m e to v a lc e m , k i  bodo  g ra d ili g n o jn ič n e  ja m e  in  silose; u s ta n o v iti  
izv o zn o  p o d je tje  za  O b m u rje ;  z v e z n im  in  re p u b liš k im  p la n sk im  o rg a n o m  d a ti  p o b u d o  za  g ra d n jo  to va rn e  
m eta n o la  in  s la d ko rn e  to va rn e  v  O b m u r ju  in  p red lo g  u te m e lj it i  s  p o tre b n o  d o k u m e n ta c ijo ;  u p ra v i V odne  
sk u p n o s ti  so priporoča li, n a j  izde la  pred log  za  vsa  dela  v  p r ih o d n je m  le tu , r e p u b liš k i u p ra v i V o d n e  s k u p 
n o s ti p a  bodo posla li p riporočilo , n a j  p r i se s ta v lja n ju  p ro ra ču n a  za  le to  1955 u p o šte va  tu d i  regu lacijo  M ure, 
k a jt i  z  re g u la c ijsk im i d e li je  treba  že  e n k ra t p riče ti, s icer tu d i  m a n jša  m e lio ra c ijsk a  in  reg u la c ijska  dela  
n e  bodo m nogo  zalegla.

Predsednik gospodarskega sveta 
OLO tov. Franc F i c k o  je  uvodo
ma dejal, da je  bil letošnji družbe
ni načrt sestavljen na hitrico in za
to ni bil plod široke razprave. Temu 
je  tudi pripisati, da ni bil dovolj 
konkreten in da ni zajel vsega, kar 
bi sicer moral. Letos hočemo to sla
bost odpraviti, zato smo dolžni že 
sedaj trezno presoditi, kaj vse naj 
bi vseboval družbeni načrt za pri
hodnje leto. Temu smotru naj bi 
služila tudi današnja razprava.

Iz teh razlogov je  treba pozdra
viti pobudo delovnega kolektiva 
»Nafte« za graditev tovarne meta
nola in formaldehida v bližini Len
dave. S tovarno bi si odprli pot do 
načrtnega izkoriščanja zemeljskega 
zaklada — plina, ki bi nam potem, 
ko bi ga predelali, prinesel obilo 
dohodkov. B o lj resno bo treba mi
sliti tudi na gradnjo plinovoda od 
lendavskih naftonosnih polj do So
bote in večjih središč v Obmurju 
— če že ne do Maribora. Investicije 
v ta namen bi se nam že v nekaj 
letih povrnile.

V kovinski industriji ima sobo
ška »Panonija« največ možnosti za 
razvoj in povečanje svojega obrata. 
Podjetju  bo treba pomagati, da bo 
lahko prišlo do strojev in potreb
nih naprav te r se sčasoma otreslo 
primitivnosti v proizvodnem proce
su, pa tudi delovni kolektiv se bo 
moral bolj potruditi, da bo popestril 
izbor svojih izdelkov in izdeloval 
predvsem take predmete, za kate
rimi je  na domačem trgu največje 
povpraševanje. Tudi industriji grad
benega m ateriala bomo morali po
svečati večjo pozornost. V Prekm ur
ju  imamo zelo kakovostno glino, ki 
jo bo treba še raziskati in ugotoviti, 
k a j vse bi se dalo iz nje narediti. 
To še posebno velja za področje pri 
Ivanovcih. Separacija krem enčeve
ga peska v Puconcih prav dobro 
napreduje, vendar pa se bo treba 
zavzeti za njeno razširitev in mo
dernizacijo naprav in strojev, ki se 
naglo trošijo. Zaloge kremenčevega 
peska so velike, zato ima podjetje 
velike možnosti za nadaljn ji raz
voj. Morda bi pri podjetju  celo ka
zalo odpreti poseben obrat za iz

delavo cementnih izdelkov; pri roki 
so namreč vse surovine, razen ce
menta.

Opekarne v Prekmurju se bodo 
morale prihodnje leto zavzemati za 
izboljšavo kakovosti izdelkov in 
osvojiti proizvodni proces za nove 
vrste opeke, predvsem stropnikov 
in strešnikov, ki smo jih morali do
slej uvažati od drugod. Delovna 
kolektiva v Lendavi in Puconcih sta 
že letos pokazala precej dobre vo
lje in pobud za izboljšanje proiz
vodnje; njuno prizadevanje zasluži 
vso podporo tudi v prihodnjem le
tu. Velika pridobitev za lendavsko 
opekarno bi bilo žganje opeke s po
močjo plina; prispevalo bi k izbolj
šanju kakovosti izdelkov in njihovi 
pocenitvi. Opekarno v Nemčavcih, 
kateri bo verjetno kmalu primanj
kovalo gline, bo kazalo premestiti 
na drugo področje, k jer je dovolj 
surovin.

V tekstilni industriji ni večjih 
problemov, razen v Tovarni dežni
kov v Lendavi, k je r  se borijo z 
mnogimi težavami, ker nim ajo stro
jev  in naprav, da bi lahko izdelo
vali kovinske dele za dežnike, pred
vsem šipke. Potrebovali bi okrog 
80 milijonov dinarjev investicij. 
Zdaj m orajo le  dele uvažati, zato 
so tudi njihovi izdelki dokaj dragi. 
Tovarna perila v Murski Soboti pa 
uspešno obratu je  in bo razširila 
svoje delovne prostore.

Važen člen v verigi našega go
spodarstva je  soboška Tovarna mes
nih izdelkov, saj je  od njenega 
uspešnega obratovanja v mnogočem 
odvisen napredek naše živinoreje. 
Obrat bomo morali še razširiti in

opremiti z modernimi napravami, 
da bo delovni kolektiv lahko osvo
jil proizvodnjo konserv in drugih 
izdelkov za domači in zunanji trg, 
da si bo lahko pridobil nekdanji 
svetovni sloves. Prav od njega pa 
pričakujem o tudi več pobud in p ri
zadevanja v te j smeri. V kratkem  
bo začela obratovati tudi nova mle
karna; ko že govorimo o te j veliki 
pridobitvi, prehajam o nehote na 
področje km etijstva. Naše napore 
bomo morali prihodnje leto osredo
točiti v to, da bomo zagotovili mle

karni dovolj surovine, mleka. Sem
ka j sodijo ukrepi, ki naj bi blago
dejno vplivali na izboljšanje živino
reje, povečati pa bo treba tudi šte
vilo zbiralnic mleka na podeželju. 
Danes nam gre mnogo gnojnice v 
zgubo, zato bo treba v bodoče pod
preti vsako pobudo za gradnjo 
gnojničnih jam  in silosov. Doma in 
v inozemstvu bomo morali kupiti 
tudi več plemenskih bikov in izpo
polniti službo za umetno osem enje
vanje živine. Mnogo koristi nam 
obeta tudi sladkorna tovarna, ki bi

jo  bilo treba postaviti v O bm urju, 
ne samo v tem, da nam bo pridelo
vanje sladkorne pese zaposlilo p re
cej delovne sile in nam prineslo 
nove dohodke, temveč tudi v stran 
skih proizvodih tovarne, ki jih  bo
mo na pridelovalnem področju lahko 
brez večjih transportn ih  stroškov 
obrnili v prid  povečanja rastlinske 
proizvodnje.

V naši trgovini bo treba poslo
vanje grosističnih podjetij usm eri
ti tako, da ne bodo ovira za razvoj 
naših km etijskih zadrug. Mnogo 
več bo treba storiti tudi za napre
dek gostinstva; gre predvsem zato, 
da izboljšamo poslovanje in po
strežbo v državnih in zadružnih go
stiščih, da spravimo na zdrave po
slovne tem elje tako imenovana ko
lektivna gostišča, ki še danes m ar
sik je poslujejo po starem. Mnogi 
Gostinski lokali so potrebni obnove 
in modernizacije, zato jim bo treba 
pomagati s krediti. Le s tako po
močjo in vzgojo gostinskega kadra 
bomo uspeli, da bo tudi socialistič
ni sektor našega gostinstva napre
doval in v svojem razvoju prehitel 
zasebni sektor, ki je  še danes v očit
ni premoči, saj je  v P rekm urju  62 
gostišč v rokah privatnikov.

Plin - neizkoriščeno bogastvo Obmurja
Republiški poslanec ing. M e j a k  

je  v razpravi govoril o zakladih, ki 
jih  skriva zem lja v O bm urju. N aj
večje bogastvo je  nedvomno zem elj
ski plin, ki pa ga pri nas še ne iz
koriščamo sebi v prid. V napred
nejših deželah so srečni, če poleg 
nafte odkrijejo  tudi plin, ka jti sled
n ji jim  mnogo p re j povrne vložene 
investicije in prinese dobiček. G rad
n ja  tovarne za predelavo plina v 
metanol je  v O bm urju ekonomsko 
utem eljena tudi zaradi tega, ker 
gre za lokacijo v pokrajini, ki jo 
še danes prištevamo med pasivne 
predele. Razen tega je  lendavski 
plin zelo kakovosten in primeren 
za predelavo, podjetje »Nafta« pa 
že ima precej naprav, tako da bi 
bilo treba v tovarno investirati le 
okrog 70 % tistih denarnih sred
stev, ki bi jih  te rja la  gradnja  take 
tovarne na kakšnem drugem pod
ročju. Dosedanje analize kažejo, 
da bi se tovarna rentira la že v dveh 
letih. Spričo teh možnosti je  narav
no st ogromna škoda, če iz leta v 
leto dopuščamo, da nam plin uhaja  
v zrak  ali pa nam ga odvzemajo 
Madžari onkraj državne meje. Po
zdravil in podprl je  tudi predlog 
za gradnjo plinovoda do M. Sobote 
in večjih središč v Obm urju, po
udarjajoč, da bi lahko plin koristno 
uporabljali tudi v opekarnah, so
boški m lekarni in bodoči tovarni 
sladkorja.

Zavzemal se je  tudi za večja raz
iskovalna dela v O bm urju, ki bodo 
te rja la  še mnogo denarnih sredstev, 
vendar pa bodo odločilno pripomo
gla k  temu, da bomo tudi pri nas 
začeli načrtno izkoriščati naravna 
bogastva. Danes vrta jo  in iščejo 
nafto v Filovcih, Murskem gozdu, 
Hrastju-M oti in na Kogu v lju to 
merskem okraju . V Filovcih so že 
prišli 2500 m globoko in odkrili do
ločene znake nafte. Domala povsod 
so naleteli na precejšnje zaloge 
plina, kar dokazuje, da prekm ur
ska zemlja skriva v svojih nedrijih 
mnogo te surovine. V Dolini so od
k rili pravcato plinsko polje, ki bi 
lahko bilo dolgo časa v ir surovin 
za novo tovarno metanola. P ri raz
iskovalnih delih je  treba biti po
trpežljiv, ker trajajo  precej časa, 
preden se pokažejo prvi rezultati.

Ljudski odbornik ing. P e j  n o  
v i č je  dejal, da je  naloga gospo
darstvenikov in strokovnjakov, da 
dokum entirajo in u tem elju jejo  po
trebo po gradnji tovarne metanola 
v O bm urju, p ri tem pa upoštevajo 
tudi koristi jugoslovanske skupno
sti. Dokazati je  treba, da je  grad
n ja  take tovarne pri nas cenejša in 
rentabilnejša spričo izredne kako
vosti plina.

Podobna je  stvar s plinovodom. 
Če nam bo uspelo dokazati, kolikš
ne koristi bo od tega imelo naše 
gospodarstvo in prebivalstvo, kar 
nam ne bo težko storiti, če bomo 
stopili pred m erodajne činitelje s 
točnimi ugotovitvami in načrti, po
tem nam tega ne bo nihče odrekel. 
Koliko ljudi bo prišlo do cenejše 
kurjave, koliko lesa bomo p rih ra 

nili in kako bomo s tem vplivali 
na vremenske in klim atske razme
re, ki so v marsičem odvisne prav 
od naših gozdov — vse to je  treba 
upoštevati. Naposled pa bo to velik 
prispevek k izboljšanju življenjske 
ravni naših ljudi.

Pri nas bomo morali ojačiti stro
kovni kader, ki naj bi tem eljiteje 
proučeval možnosti za gospodarski 
napredek pokrajine, p rip rav lja l 
utem eljitve, in načrte za potrebne 
objekte in večja dela. V tem pogle
du nismo doslej vsega storili, k ar bi 
nam pripomoglo k temu, da bi lah
ko z jasnim i pogledi zrli v prihod
nost.

Kar so ustvarili naši ljudje, 
naj ostane v Prekmurju
Priče smo odkupovalni tekmi 

med posameznimi grosističnimi od
kupnimi podjetji, ki z množico na
kupovalcev odtujejo prekm urskim  
ljudem  precej težko ustvarjenih 
dohodkov. Z a k a j ne bi ta  denar 
ostal pri nas — za povzdigo našega 
gospodarstva? Zato bo prav, če bo 
P rekm urje dobilo svoje izvozno 
podjetje, ki naj bi odkupovalo p ri
delke prek  kmetijskih zadrug. V da
našnjih  razm erah so namreč zadru
ge odigrale prav malenkostno vlogo 
pri odkupu.

Pri nas imamo tudi pogoje za 
večji razvoj domače obrti. Spretne 
roke naših ljudi izdelujejo vrste 
kakovostnih izdelkov: cekre, to r
bice, lončeno posodo in podobne 
predmete. N jihova prizadevanja bi 
bilo treba strokovno in načrtno da
lje  razvijati. Morda bi bilo celo 
umestno, če bi s pomočjo strokov
njakov umetne obrti proučili mož
nosti za izdelovanje takih predm e
tov, ki bi več pomenili tudi v estet
skem in umetniškem pogledu. To 
bi morda bilo mogoče doseči z raz
nimi tečaji.

Tudi službi za umetno osem enje
vanje živine bomo morali omogoči
ti, da bo bolj elastična pri oprav
ljan ju  svojega poslanstva. Pom anj
kanje  prevoznih sredstev ne bi sme
lo biti ovira, kadar m orajo strokov
n jak i naglo na teren, kam or jih  
kličejo neodložljivi posli.

Tudi ljudski odbornik tov. K u 
h a r  se je  izrekel za izvozno pod
je tje , ki naj bi ga dobilo Prekm ur
je, se zavzemal za pomoč tistim 
kmetovalcem, ki obnavljajo  vino
grade in sadovnjake tudi na m anj
ših površinah (izpod 0,5 ozir. 1 ha), 
in za gradnjo okrajne ceste Mar
tjanci—Sebeborci, k a r je  tudi želja 
tam kajšnjih  volivcev.

Ljudski odbornik tov. K o r o 
š e c  je  predlagal, n a j bi OLO že 
v kratkem  sprejel poseben odlok, 
s katerim  bi tudi. zakonsko regu
liral bodočo obnovo vinogradov in 
sadovnjakov. V odloku bi bilo tre 
ba določiti, da je  vsako obnavlja
n je  podvrženo obvezni prijavi. Po
moč v sadikah bi dajali le onim 
kmetovalcem, ki so se resno lotili 
načrtne obnove. Izdelati bi bilo tre 
ba tudi več različnih načrtov za 
gradnjo prim ernih gnojničnih jam  
in silosov, graditeljem pa, ki bodo 
delali po načrtih, pomagati z regre
si ali gradbenim materialom.

Prav tako se bomo morali tem e
ljito  pomeniti o tem, k a j nam era
vamo prihodnje leto storiti, da bi 
zm anjšali nevarnost poplav in d ru 
gih elem entarnih katastrof. Melio
racijska in regulacijska dela vse 
prepočasi napredujejo ; treba bo že 
enkra t pričeti z glavnimi deli pri 
regulaciji Mure, Sicer nam m anjše 
m elioracije in akcije ob Ledavi in 
njenih pritokih ne bodo mnogo ko
ristile. U prava vodne skupnosti naj 
bi pripravila tehten predlog za jav 

na dela v prihodnjem  letu, za dela, 
ki bi jih  opravili s sredstvi o k ra j
nega proračuna in prispevki elanov 
Vodne skupnosti, v republiškem  
proračunu pa bi bilo treba zagoto
viti sredstva za regulacijo Mure. To 
vprašanje je  nam reč treba začeti 
življenjsko reševati.

Končno se je  tov. Korošec za
vzel za gradnjo mostu na cesti 
Dolga vas—Mostje.

Predsednik OLO tovariš Bela 
B r g l e z  je  uvodoma dejal, da je  
treba v razpravi ločiti dvoje s tv ari: 
dela, ki jih  bomo lahko uresničili 
s svojimi sredstvi, in objekte, za 
katere  lahko damo le pobudo in 
predlog, na j bi jih  postavili na na
šem področju z družbenimi sredstvi. 
Med prve sodi plinovod, med druge 
pa sladkorna tovarna, ki bi jo  bilo 
treba postaviti v P rekm urju . V prid 
temu predlogu govore mnogi raz
logi; surovino bi tovarna dobivala 
neposredno od kmetovalcev Ob
m urja, v n je j bi lahko zaposlili p re 
cej delovne sile, ki jo  je  pri nas na 
pretek, stranske proizvode, pred
vsem m ulj, bi lahko brez večjih 
stroškov p lasirala v  neposredno 
okolico, k je r  bi lahko tako močno 
izboljšali rastlinsko proizvodnjo, v 
zvezi z g radnjo  plinovoda pa se od
pira tudi možnost k u rjen ja  peči s 
plinom. Vse to bi pocenilo proiz
vodne stroške v tovarni. Naše km e
tovalce pa bo treba  že p rihodnje 
leto prip rav iti do tega, da bodo se
ja li več sladkorne pese. Prav v tem 
na j bi opravile svoje poslanstvo na
še km etijske zadruge. Z neko slad
korno tovarno bi celo kazalo skle
niti kolektivni dogovor za prodajo 
pese vse dotlej, dokler ne bo za
čela obratovati nova tovarna.

Če hočemo dobiti realen druž
beni načrt, potem bodo m orali svo
jo besedo povedati tudi delovni ko
lektivi naših podjetij. N jim  je  tre-

Kino »Park«
M U R S K A  S O B O T A
predvaja v času od 16. do 18. t. m. am eriški velefilm o usodi 
ladje  Titanic pod naslovom

»PROPAST  TITANICA«
O glejte si ta  zanimivi film!

2 »OBMURSKI TEDNIK«

ba priporočati, naj si pripravijo 
elaborate in predloge za gradbena 
dela in modernizacijo svojih obra
tov v prihodnjem  letu. Tudi dose
danja  kreditna politika je  premalo 
podpirala naše zadruge. V zadnjem 
času se zavzemamo za to, da bi kre
dite dobivale prvenstveno zadruge, 
ne pa odkupna grosistična podjetja. 
Tako bodo zadruge lahko bolj od
ločno posegle v odkup kmetijskih 
pridelkov- in km etijsko proizvodnjo.

Zastopnik O brtne zbornice tov. 
Š t e f a n e c  je  pred zborom spre
govoril o prekm urskem  obrtništvu. 
D ejal je, da je  v zadnjih  letih za
beležen viden padec števila obrtnih 
obratov. Posebno kritično je  stanje 
v obrti, k i dela za naše kmetovalce. 
P rim anjku je  predvsem kolarskih, 
kovaških in podkovaških obrtnih 
obratov. Ce bomo stali s prekriža
nimi rokami, se nam lahko zgodi, 
da km etje sčasoma ne bodo imeli 
k je  podkovati svojih konj. D okajš
njo uslugo bi napravili našim kmeč
kim ljudem, če bi pri soboškem 
»Vetserumu« odprli podkovaško de
lavnico, ki bi imela svoje podružni
ce tudi v večjih podeželskih krajih . 
V M. Soboti nam prim an jku je  nekaj 
špecialnih obrtniških delavnic: kro
jaška delavnica za konfekcijo, op
tična delavnica in zlatarna.

Spričo zap iran ja  obrtnih obra
tov je  ostalo brez posla precej po
močnikov in mojstrov. Posledica te
ga je  naraščajoče šušmarstvo, ki pa 
ga vse prem alo odločno omejujemo. 
Proti Šušmarjem bo treba zavzeti 
ostrejši kurs, k a r še posebej velja 
za sodnika za prekrške, hkrati pa 
ljudem  omogočiti, da se bodo lahko 
zaposlili v obrtnih obratih, ki jih 
bo treba odpreti povsod, k je r  le ob
sto jajo  pogoji.

Obnoviti bo treba tudi več mlin
skih obratov, ki sedaj obratu jejo  že 
z dokaj izrabljenim i napravami, 
prevzetim i od nekdanjih  lastnikov. 
Strokovnost m linarjev se je  v zad
njem  času vidno izboljšala. Mojstr
ske izpite je  opravilo 27 poslovodij.

L judski odbornik tov. D e b e 
l a k  se je  zavzemal za sodelovanje 
med obrtnim i obrati. To pomeni, da 
bi lahko pri izdelavi nekega stroja 
ali naprave sodelovalo več obratov, 
ki bi izdelali posamezne dele. Pri
m er: soboško podjetje »Panonija« 
bi morda lahko prevzelo izdelavo 
šipk za lendavsko dežnikarno. Več
ja  povezava med obrtništvom, in tr 
govino bi precej prispevala k temu, 
da bi obrtniki izdelovali tako blago, 
za katerim  je  v trgovini največje 
povpraševanje. Poslovanje obrtnih 
obratov dokaj ovirajo tudi kompli
cirani in preveč zahtevni knjigo
vodstveni in adm inistrativni posli. 
Tako mora manjše obrtno podjetje 
(šteje do 20 delavcev) napraviti let
no 17 bilanc in izpolniti mnogo dru
gih zahtev bančne ustanove. Poeno
stav ljen je  knjigovodstva in sploh 
bančnega poslovanja bi imelo bla
godejen učinek na pocenitev proiz
vodnih stroškov. Prav tako ni po
vsem pravično, da m orajo manjši 
obrtni obrati nastopati pri licitira
n ju  kreditov pod istimi pogoji kot 
večja industrijska podjetja.

V razpravi so še sodelovali ljud
ski odborniki Casar, Recek, Žižko 
in Ribnikar, na razna vprašanja 
pa je  odgovarjal poročevalec tova
riš Cug. S. K.



Prispevek k razpravi o  KOMUNAHTudi pri nas v Obmurju so že na 
dnevnem redu razprave o komu
nah, čeprav gre za področje, kjer 
spričo prevladujočega in dokaj za
ostalega kmetijstva niso v toliki 
meri dozoreli pogoji za takojšnjo 
uveljavljenje načel o bodoči ure
ditvi organov ljudske oblasti in 
njihovih pristojnosti, kot pa je  to 
mogoče zaslediti v večjih industrij
skih središčih. Ni pa preuranjeno.

Če začnemo ob pravem času raz
pravljati o tako pomembnem in živ
ljenjsko važnem vprašanju; kakor 
namreč ne kaže razvoja prehitevati, 
tako ne bi bilo prav, če bi molčali 
in nepripravljeni čakali, da nam bo 
čas sam prinesel pogoje za ustanav
ljanje komun.

Pogoje za komune je treba neutrudno
ustvarjati

Tov. Miha Marinko je  v svojem 
govoru na proslavi 20-letnice »Ljud
ske pravice« dejal, da je  pri nas 
ključ do tega smotra v km etijstvu, 
v naših kmetijskih zadrugah. Ko se 
pogovarjamo o gospodarstvu Ob
m urja in njegovih razvojnih mož
nostih, često premalo upoštevamo 
odločujoči č in itelj: zaklad, ki ga 
imamo v naših kmečkih ljudeh. 
Redkokje v naši deželi imamo km e
tijske proizvajalce, ki bi pokazali 
tolikšno mero pridnosti in iznajd
ljivosti, kot prav naši ljud je . Vera 
in zaupanje v obmurskega človeka 
nam mora biti moralni kapital, da 
bomo znali ljudsko ustvarjalnost in 
podjetnost pravilno izkoristiti in jo 
usmeriti v prid socialističnega raz
voja in napredka naših vasi. In k je  
drugje naj to dosežemo — če ne 
prav v naših km etijskih zadrugah? 
Prav to pa nam narekuje, da smelo 
ustvarjam o pogoje,

DA BODO NASE ZADRUGE 
ZARES ORGANIZACIJE KMETOV 
in ne samo trgovine s često neso
lidnim poslovanjem in izgubami, 
v katerih  so im eli prem nogokrat 
prvo in zadnjo besedo razni špeku
lanti. Le gospodarsko močne zadru
ge z odgovarjajočimi strokovnimi 
odseki, ki bodo združevali kmeto
valce in jih  vzpodbujali k  delu za 
napredek posameznih gospodarskih 
panog, bodo lahko dovolj trdna 
hrbtenica našim kmečkim komu
nam.

V takem organiziranem in dobro 
usm erjenem  delu bodo naši kmeto
valci prišli do mnogih spoznanj, ki 
jih  od preteklosti podedovani nazori 
še danes potiskajo v ozadje. Zdru
ževanje ljudi v skupnih prizadeva
njih  bo nedvomno rodilo ugodne re
zultate; eden izmed n jih  bo tudi ta, 
da bodo naša

KMETIJSKA GOSPODARSTVA 
ČEDALJE BOLJ ZAOKROŽENE 

CELOTE
brez nepotrebne množice parcelic 
in mejnikov, ki so še danes resna 
ovira za racionalno in smotrno upo
rabo km etijskih strojev in drugih 
m ehanizacijskih naprav. Skladno s 
tem razvojem bodo odpadli tudi po
misleki o tem, ali je  vredno iz druž
bene blagajne žrtvovati denarna 
sredstva, da bo naša zem lja dajala 
še enkra t več dobrin. Zemlja — to 
pa je  drugi zaklad, ki ga imamo v 
naši pokrajini. Če bo ta  zaklad v 
rokah umnih in k  napredku stre
mečih ljudi, potem se bo prav  go
tovo uresničilo tisto, k a r že danes 
pogostokrat slišimo: vsak dinar, ki 
ga bomo vložiti v to zemljo, se nam 
bo desetkrat povrnil ! Ta ugotovitev, 
tem elječa na mnogih pozitivnih iz
kušnjah, pa pomeni v svoji končni
ci več pridelkov, več narodnega do
hodka, večjo gospodarsko moč ko
mune in n jenih  prebivalcev.

KLJUČ JE V NAPREDKU 
KMETIJSTVA

V dosedanjih razpravah o bodo
čih komunah so ponekod zašli v 
neko skrajnost; slišali smo glasove, 
da je moč ustanoviti komune le v 
industrializiranih in gospodarsko 
močnejših področjih, ki bodo imela 
dovolj sredstev za samostojno živ
ljen je  in gospodarjenje. Če bi imeli 
ti napovedovalci prav, potem bi se 
zgodilo, da bi zaostali predeli še 
bo lj nazadovali, industrijski in go
spodarsko krepkejši predeli pa sko
koma napredovali, čeprav s pomoč
jo proizvodnih sredstev in tovarn, 
ki so last vse družbe. Nobenega 
dvoma ni, da bi v tem  prim eru šlo 
za najbolj kričečo kršitev sociali
stičnih načel in  smotrov; zaostali 
predeli nam reč niso sami krivi, če 
jim  pogoji in razm ere v preteklo
sti niso bile naklonjene, da bi se 
že tak ra t lahko postavili na svoje 
noge. Temu nasproti je  treba tudi 
sedaj, ko ustanavljam o komune, po
staviti socialistično načelo: kakor 
so naprednejše republike dolžne 
pomagati in prispevati zaostalejšim, 
tako  bodo tudi n aprednejše komu
ne morale da jati del svojih denar
nih presežkov za razvoj in napre
dek gospodarsko slabotnejših vrst
nic, vse dotlej, dokler ne bodo sled
n je  v skladu s svojimi razvojnim i 
možnostmi mogle samostojno zadi
hati in gospodariti. Povsem logično 
pa je, da bodo m orale gospodar
sko slabotnejše komune vpreči vse 
ustvarja lne moči in  napore svojih 
prebivalcev za čim večjo gospodar
sko samostojnost in zm anjšanje 
razlike med močnejšimi in slabot
nejšim i. In  da se povrnemo nazaj 
v  naše obmurske razm ere: k ljuč do 
tega sm otra je  v napredku km etij

stva in predelovalni industriji. Na 
tem tem elju naj bi rasle in se raz
vijale bodoče kmečke komune.

NA DELO Z VEČJO POLITIČNO 
AKTIVNOSTJO

Kadar govorimo o komunah, pre
več mislimo le na njihovo področno 
razsežnost; v mislih že rišemo n ji
hove meje, prem alo pa se ustav lja
mo ob drugih — mnogo bolj bistve
nih problemih. Res je  sicer, da za
služi vso pozornost težnja, naj bi 
bile komune kolikor mogoče za
okrožene gospodarske celote, v ka
tere bi bili vključeni predeli, ki že 
naravno težijo k  te j ali oni oze
meljski skupnosti, vendar pa se mo
ramo hkrati vprašati, ali bo ta ali 
ona komuna zares tudi taka oze
m eljska enota, v kateri bosta volja 
in ustvarjalnost volivcev prišla kar 
najbolj do veljave in k je r bodo 
lahko vsi ljud je  kar najbolj dejav
no sodelovali v oblasti in si tako 
sami k ro jili svojo usodo. Proces 
ustanavljanja komun bo morala pri 
nas sprem ljati mnogo večja poli
tična aktivnost: večje dolžnosti in 
pravice v družbenem upravljanju, 
ki bo v komunah dobivalo popolen 
razmah in veljavo, bodo zahtevale 
razgledane in našemu socialistične
mu razvoju predane ljudi. Komune 
bodo morale biti združbe državlja
nov, ki zavestno ustvarjajo , ki z 
ustvarjenim i dobrinami skrbno in 
smotrno gospodarijo, skratka, ki 
vedo, k a j in čemu ustvarjajo .

SZDL IN DRUGE MNOŽIČNE 
ORGANIZACIJE

čaka na te j poti obilo težkih, a hva
ležnih nalog. Prvenstveno bodo mo
rale pomnožiti svoje vrste in zno
tra j n jih  prip rav lja ti ljudi na od
ločen boj proti zaostalosti in slabo
stim, ki so nas že doslej močno ovi
rale na poti k  večjemu napredku, 
vzgajati l judi, da bodo kos svojemu 
poslanstvu, ki ga bo terja lo  življe
n je  v komunalni skupnosti. Težko 
pa bo pričakovati večjih vzgojnih in 
političnih uspehov v k ra jih , k je r  še 
vedno nimajo osnovne organizacije 
SZDL ali k je r  lahko med desetimi 
volivci pokažejo le enega člana 
SZDL. V takih k ra jih  šepa ponavadi 
tudi enotnost med vaščani, saj im a

jo posamezniki ugodna tla  za ribar
jen je  v kalnem.

Naše kmečke ljudi tudi zanima, 
k je  bodo lahko potlej uredili m anj
še opravke in zadeve, ki so jih  do
slej reševali občinski ljudski odbo
ri — v njihovi neposredni bližini. 
Tudi tega — za našega preprostega 
človeka praktičnega vprašanja — 
ne kaže podcenjevati. Že v razpravi 
o bodočih komunah bo treba dati

PRIMERNO MESTO TUDI 
KRAJEVNIM SVETOM

in njihovi pristojnosti. Ti sveti bo
do lahko komunam v veliko pomoč, 
saj bodo najbolj blizu volivcem, 
njihovim problemom, težavam in 
težnjam. Že v krajevnih  svetih bo
do prišle do izraza pobude voliv
cev in državljanov, pobude, ki bodo 
m arsikaj prispevale k temu, da bo
sta vsebina in u trip  življenja v ko
muni kar najbolj pestra in privlač
na za. njene prebivalce. Delo svetov 
pa bo v marsičem odvisno od aktiv
nosti in vpliva članov SZDL dolo
čenega kraja.

Pri ustanavljanju komun torej 
ne gre za p retap ljan je  m anjših ob
čin v večje administrativne enote, 
temveč za predvsem novo obliko o r
ganov ljudske oblasti ž večjo oze
meljsko razsežnostjo, v katerih  naj 
bi prišle težnje in zahteve delov
nega ljudstva do večje veljave — 
do m aterialnega in duhovnega ures
ničenja. S.

ZDRAVSTVENO-VZGOJNI KOTIČEK
Dr. Nikolaj Lanščak:

O pravilni prehrani otroka
(Prvo nadaljevanje)

Mati se bo morala hraniti z izdat
no mešano hrano in posebnimi do
datki, ki dobro vplivajo na mlečnost 
prsnih žlez. Mislimo na običajno 
dnevno hrano, ki naj ima o sebi do
volj že omenjenih snovi, skratka, na 
hrano, ki je kalorično in biološko 
polnovredna.

Prej so zdravniki priporočali do
ločen dnevni red pri dojenju. Tega 
reda se o naših otroških bolnišnicah 
še vedno drže, vendar pa moderna 
pediatrija priporoča obroke hrane 
pri prsih po potrebi, takrat, ko do
jenček sam prosi za hrano. Tudi so
dobno in najbolj preverjeno gleda
nje na ta problem priporoča narav
no prehrano z mlekom o dobi, ko je 
otrokov organizem še slaboten, ko 
na vsak škodljiv, močnejši ali slabši 
dražljaj iz okolice odgovori z obole
njem oseh važnejših organov. Mlade 
matere moramo torej prepričati, da 
bodo dojile svoje otroke kar najbolj 
dolgo —  najmanj 5 mesece po poro
du, pa tudi eno leto. Obsojati mora
mo napačne predsodke o »visečih 
prsih« o   »izgubljeni ženski liniji« ali 
»deformaciji ženskih okroglin«, ki 
jih še danes slišimo od preveč civi
liziranih in lahkomiselnih žena. Na
sproti takim in podobnim izgovo
rom, ki hočejo opravičiti »umetno« 
prehrano dojenčka, kakor tudi proti 
brezbrižnosti in preveliki samovšeč
nosti posameznih žena moramo po

staviti močne dokaze o škodljivosti 
»sodobnih«  nazorov, ki jih prinaša 
s seboj nagla civilizacija. K temu 
nas sili več razlogov:

1. Nobeden izmed dosedaj na 
umetni način pripravljenih nado
mestkov za otrokovo prehrano ni 
enakovreden naravni hrani — ma
terinem u mleku — čeprav se zna
nost trud i na vse kriplje, da bi to 
dosegla. O  tem so se že prepričali 
v  tehnično bolj razvitih državah, 
v  Ameriki in drugod. Ne krav je  
mleko, niti mleko ostalih sesalcev 
ni primerno za tako občutljive pre
bavne organe kot so prav dojenč
kovi.

2. Predolgo in neprimerno daja
n je  kravjega ali celo kozjega mle
ka  povzroča težke okvare pri rasto
čem dojenčku (močne driske, izsu
šenje, vnetje srednjega ušesa, obo
lenje možganskih mren, okvare na 
srcu, ožilju, ledvicah in podobno), 
ker trp i njegov organizem zaradi 
pom anjkanja sestavin, ki so mu 
potrebne za naglo rast in razvoj, 
sestavin, ki jih  v primerni količini 
in pestrosti vsebuje le materino 
mleko.

3. Dandanes, ko je  gibanje pre
bivalstva med vasjo in mestom bolj 
živahno, grozi precejšnja nevarnost, 
da bodo že omenjeni škodljivi na
zori našli mesto tudi v naših vaseh, 
kmečkih domovih in v miselnosti 
kmečkih mater. Slednje so še do
k a j trdno na strani naravne pre
hrane otroka, čeprav m anj zavest
no in zase utemeljeno, vendar pa 
preprosto in pravilno.

Tradicije kmečkih mater je treba 
gojiti naprej in vztrajno prepreče
vati odiranje tistih nasvetov, ki so 
zgrešeni, ker odstopajo od naravne
ga. Človeka je rodila narava sama, 
iz nje je zrasel v nedojemljivem ča
su, iz nje živi, z njo se lahko pamet
no okorišča in jo obrača sebi v prid, 
pri tem pa mora seveda paziti, da jo 
ne usmerja lahkomiselno in nespa
metno v nasprotno smer —  sebi v 
škodo.

Kako naj torej pravilno hranimo 
svojega otroka? Že prej smo rekli, 
da mora biti hrana pravilno izbrana 
in pripravljena, dobre kakovosti in 
količinsko zadostna. Povedali smo, 
da najdemo vse naštete pogoje pri 
materinem mleku. Zdaj pa poglej
mo, kako se materino mleko razliku
je od kravjega in zakaj je polno
vredno za prehrano dojenčka.

1. Materino mleko ima dovolj 
beljakovin, katerih predelava je v 
otrokovih prebavilih enostavna in 
malo utrudljiva za te organe. Krav
je mleko ima sicer dva in polkrat 
več beljakovin, vendar je njihova 
sestava drugačna in delajo večje 
preglavice pri zauživanju, ker obre
menjujejo prebavi materinega mle
ka prilagojene dojenčkove prebav
ne organe (želodec, črevesje, izloči
ne žlez slinavk v ustih, želodčne 
žleze, trebušne slinavke, žleze v 
sluznici ozkega in debelega čre
vesa).

2. Materino mleko ima pravšno 
mero maščob, kravje mleko pa ima 
sicer isto količino maščobe, vendar 
pa je ta — kot beljakovine — težje 
prebavljiva, ker je  drugače sestav
ljena.

3. Materino mleko vsebuje še en
krat toliko sladkorja kot kravje.

4. Soli natrija, kalija, fosforja in 
ostali minerali (železo) so mnogo 
bolj pravilno vsebovane v ženskem 
kot v kravjem mleku.

5. Vitamina C je v ženskem mle
ku domala osemkrat več kot ga je 
v kravjem.

6. Z ženskim mlekom dobi otrok 
od svoje matere protibolezenske 
snovi: proti difteriji, ošpicam, tifu
su, gnojnim obolenjem in drugim 
neprijetnostim, snovi, katerih po
manjkanje lahko povzroči izbruh 
otroških nalezljivih bolezni, ki ubi
jejo dojenčka, preden se starši za
vedajo njegovega življenja.

Kakšna pa naj bo prehrana do
jenčka, če mati iz kakršnegakoli 
vzroka nima dovolj mleka? Najbolj 
pogosti vzroki so: vgreznjene in ne
razvite bradavice, slaba mlečnost 
prsnih žlez, odprta tuberkuloza, 
gnojna obolenja dojk. V takem pri
meru uporabljamo odbrizgano mleko 
iz prsi žene, ki ga ima preveč, v no
vejšem času pa tudi materino mleko 
v prahu. Pri nas še zaradi tehničnih 
ovir ne oprašujemo ženskega mleka, 
imamo pa dovolj kravjega, ki ga v 
takih primerih smemo uporabljati 
kot edini izhod v sili.

(Nadaljevanje prihodnjič)

V Lendavi razpravljajo

o bodoči komuni
Minuli teden je bila v Lendavi 

22. seja ljudskega odbora mestne 
občine. Na n je j so se pogovorili o 
zborih volivcev, ki se bodo še ta  
mesec sestali v vseh vaseh. Na zbo
rih se bodo pomenili o raznih poli
tičnih in gospodarskih problemih, 
beseda pa bo prav gotovo nanesla 
tudi na vprašanje ustanovitve ko
mune. Odborniki so se že na seji 
zanimali, kako je s to zadevo. Pred
sednik tov. Lindič jim  je pojasnil, 
kakšno vlogo bodo odigrale komu
ne v našem družbenem življenju, 
in dejal, da ima tudi Lendava s svo
jo okolico vse potrebne pogoje za 
ustanovitev komune.

Pogovorili so se tudi o plinski 
napeljavi v mestu in okoliških va
seh. V tem pogledu bo treba takoj 
ukrepati, da bi se zmanjšala nevar
nost, k i resno preti, saj mnoge cevi 
spuščajo, razen tega pa so mnogi 
ventili ob cestah dostopni nepoklic
nežem. V bodoče bodo dovoljevali 
plinsko napeljavo le takrat, če bo

delo prevzela mestna plinarna, ki 
pa bo morala čim prej popraviti tu 
di cevi, ki spuščajo v Petišovcih. 
Saj pobira denar in je  za to pokli
cana !

V Lendavi bodo v kratkem  od
prli še eno gostišče, k je r  bodo točili 
brezalkoholne pijače, k a jti v osta
lih sedmih gostiščih je  k a j takega 
težko dobiti.

Odborniki so povedali tudi k ri
tično besedo o tem, zakaj ni v Len
davi prim ernega prostora ali konj
skega hleva, ki bi služil številnim 
voznikom, ko pridejo s vprežno ži
vino v mesto. Večkrat se namreč 
zgodi, da pripeljejo  koga k zdrav
niku in morajo z živino čakati zu
naj na dežju. Sklenili so, da bodo 
uredili prim eren prostor v enem iz
med mestnih gostišč.

Ljudski odbornik iz Benice je  
zahteval, da je v njegovem naselju 
treba razpisati nadomestne volitve, 
ker je  bivši odbornik v zaporu.

—ce

Lendavska Svoboda
most za sožitje m ed Slovenci in M adžari

V m inulem  ted n u  je  b il v L en
d av i p rv i občni zbor D PD  »Svobo
da«. P riso tn ih  je  b ilo  okrog  200 p re 
b ivalcev  m esta.

Poročilo o delu društva je  podal 
tov. Srečko Grzej, ki je  uvodoma 
dejal, da je  lendavska »Svoboda« 
poleg številnih uspehov na prosvet
nem področju mnogo prispevala k  
sožitju med prebivalci mesta, p red
vsem med prebivalci slovenske in 
madžarske narodnosti. Nedvomno 
pa bi bili uspehi še večji, če bi d ru
štvu bolj aktivno pomagale mno
žične organizacije, ki v svojem delu 
zasledujejo isti smoter: dati člove
ku čimveč ku lturne hrane in raz
vedrila. Mnogo več bi lahko p ri
spevali tudi izobraženci, ki so v 
društvu zastopani le v manjšem 
številu. Oni bi lahko pomagali pred
vsem pri splošno izobraževalnem 
delu — z raznimi predavanji. Ome
niti ie vredno, da ie. v društvu 20 
odstotkov članstva madžarske na
rodnosti. V njem  se Madžari uve
ljav lja jo  kol enakopravni partner
ji  — tako v jeziku, kot v m aterial
nem pogledu.

V d ru štv u  d e lu je jo  razne  skupi
ne, k i so se v enem  le tu  svojega 
d e lo v an ja  d o k a j u v e ljav ile  in  do
segle v idne uspehe. L ju d sk a  un i
v e rza  je  p r ired ila  25 p red av an j. O d 
tega je  im ela 17 p re d av a n j k m e tij
skega zn ača ja  n a  podeže lju . Letos 
so začeli s p re d av a n ji m nogo p re j, 
da  bi lahko  zim ski čas k a r  n a jb o lje  
izkoristili. N a p rogram u im ajo  go
spodarska, zdravstvena, politično- 
v zgo jna  in  tehn ična  p red av an ja . 
P rizad ev ajo  se, da b i p re d av a n ja  
obiskovalo k a r  n a jv eč  delavcev, k i 
so b ili  dosle j v  m an jšin i m ed po
slušalci. J a n u a rja  bodo začeli s po
litično-ideološkim  tečajem . V m inu
li  sezoni so im eli tu d i dva jez ikov
n a  teča ja , iz ang leškega in  nem ške
ga jez ik a .

Med najbo lj delavne skupine so
dijo glasbene, k a r je  moč sklepati 
po številu aktivnih članov. Sem so
dijo pevski zbor, godba na pihala 
in  orkester.

M ešani pevsk i zbor š te je  42 č la 
nov in  im a tedensko  d v a k ra t redne  
va je . V svo je  delo so pevci vložili 
5768 u r. Zbor je  im el t r i  sam ostojne 
koncerte , nastop il je  družno s pevci 
lju to m ersk eg a  in  soboškega o k ra 
ja  in gostoval v M. Središču, k je r  
je  sk u p a j z zborom  tam k a jšn jeg a  
KUD »Karlo Mrazovič« p rired il 
uspeli koncert. Po jo  pod vodstvom  
zborovodje iz M. Središča. N jem u 
so na  občnem  zboru  iz rek li javno 
zahvalo. Z aosta ja la  n i n iti godba na  
p ihala , k i je  pod vodstvom  tovariša  
H ab ah ta  do k a j ak tivna , razen  tega 
p a  vzgaja  k ap eln ik  še 14 m ladincev, 
k i se bodo lahko  že v k ra tk em  
v k lju č ili v  ko lek tiv  s ta re jš ih  v rs t
nikov. Im ajo  50 instrum entov. D ru 
štvo im a tu d i 24-članski o rkester, 
k i  se je  občinstvu p rav  uspešno 
p red stav il ob proslavi 20-letnice 
»L judske pravice«. M anj uspešni p a  
so tam buraši, p redvsem  zarad i te 
ga, k e r  n im ajo  strokovnega vodi

te lja . 154 lju d i v g lasbenih  sekc ijah  
— to p a  n i m alo število  in  če k  te 
m u p riš te jem o  še n jihove  nastope, 
potem  lahko  smelo trdim o, da  so 
prispevali p ra v  lep delež h  k u ltu r 
nem u izž iv ljan ju  lendavskega ob
činstva.

D ram atska skupina je  dala na 
oder dve igri, eno v slovenskem, 
drugo pa v madžarskem jeziku. 
Lahko bi storili tudi več, zlasti še 
tedaj, če bi bili bolj aktivni igralci 
madžarske narodne manjšine. S tre 
mi nastopi se je  najbolj odrezala 
m ladinska skupina.

Že iz povedanega se da razbrati, 
da je  lendavska »Svoboda« v raz
dobju enega leta napravila velik 
korak naprej, da verno sledi vzgle
du ostalih slovenskih vrstnic. P ri
čakovati je, da se bo v bodočnosti 
še bolj približala našemu delovne
mu človeku, ga povabila v svoje 
vrste in tudi uspešno vzgajala.

—ce

Tudi sadje v trgovine
Sadovnjaki na področju občine 

Beltinci so pred leti dali še dovolj 
sadja prebivalstvu. Naselil pa se je 
ameriški kapar in je drevje domala 
uničil. Gospodarji so žalostnih obra
zov izkopali jablane in hruške, ki 
so jim dajale prej dovolj sadjevca, 
domačega kisa in suhih krhljev za 
zimo. V praznih vrtovih so zasadili 
mlade sadike, ob mejah pa se bohoti 
divja trta, ki ima samo to dobro 
lastnost, da stalno obrodi. Potekla 
bodo leta, ko bodo ta drevesa spet 
bogato obrodila in se bo v naše sa
dovnjake povrnilo prejšnje blago
stanje.

V  Beltincih ni nobena trgovina 
založena s sadjem. Pač pa prinašajo 
sadje v koših Medžimurci, ki ga pro
dajajo dražje, kot je na trgu o Mur
ski Soboti. Zato prebivalci želijo, da 
bi kmetijska zadruga nabavljala 
sadje in ga prodajala v svoji poslo
valnici, tako da ga o bodoče ne bi 
bilo treba vsakemu posamezniku na

ročati iz daljnih krajev in plačevati 
drage prevozne stroške. Sadje tekne 
starim in mladim, zlasti še v  zim
skem času. Zakaj bi ga potem pri nas 
pogrešali, ko pa ga je v drugih kra
jih dovolj? Le naročiti ga je treba! 
Kaj je lažje mamici, kot vtakniti svo
jemu šolarčku o torbico kos kruha 
in dve jabolki za malico? Pi-jo

Dalo bi se uredili
V Beltincih nimamo prostega ži

vilskega trga. Gospodinje se zalagajo, 
iz trgovin, ki o glavnem zadovolju
jejo njihove potrebe. Le ob nedeljah 
prinesejo okoliške žene naprodaj sir, 
smetano, čebulo, česen in še kako 
drobnarijo, kar ose razstavijo po tleh 
na prostoru pred cerkvijo. Ob raz
stavljeni robi stojijo ali pa čepijo, 
čakajoč kupcev. Stojnic ni. Pravijo, 
da jih nikoli ni bilo in da je že od

vekov tako. Zakaj bi potem danes 
bilo drugače? Beltinske žene na so 
drugačnega mnenja. One celo zahte
vajo, da je treba že iz higienskih 
razlogov postaviti stojnice. Nekdo je 
dolžan to storiti —  brez dvoma tisti, 
ki se bo vri tem čutil prizadetega.

Pa brez zamere, saj se v dobro
namerni kritiki ne skriva prav nič 
slabega. Pi-jo

»OBMURSKI TEDNIK« 3



Od ted na  do ted na
(N adaljevanje s 1. strani)

sovanjem za demokrate pokazali 
predvsem nezadovoljstvo do doseda
nje notranje politike. Eisenhov erje
va uprava namreč ni mogla izpolniti 
vseh predvolilnih obljub. To poseb
no velja za farmarje, pa tudi za mi
lijone povprečnih ljudi, ki so priča
kovali temeljito znižanje davkov.

Stara resnica pa je, da se mnogi 
demokrati o gotovih vprašanjih ne 
razlikujejo od republikancev, poseb
na kadar je beseda o desničarskih 
krilih. Na drugi strani je vredno 
omeniti, da so pristaši »lovca na ča
rovnice« senatorja Mac Carthyja, 
desnega krila republikancev, dožive
li na volitvah polom. Tudi njegov 
»ugled« kot načelnik senatnega pod
odbora za »raziskovanje protiameri
škega delovanja«, t. j. urada za bor
bo proti vsemu, kar je naprednega, 
je povsem splahnel. Te dni pričaku
je, da ga bo Senat kaznoval zaradi 
njegovega oholega vedenja in neka
terih nepravilnosti.

Na »viharno ozračje« te dni spo
minja tudi najnovejši sovjetsko-ame
riški spor. Američani trde, da so 
sovjetski Iovci sestrelili ameriški 
bombnik nad japonskim otokom 
Hokkaidom, sovjeti pa trde, da je 
bombnik prekršil sovjetsko mejo nad 
Kurilskimi otoki in da so lovci stre
ljali nanj šele potem, ko se je bomb
nik kljub opominom lotil ognja. No
vi incident, žal, sovpada o čas, ko 
je politični odbor soglasno priporočil 
petim velesilam (ZDA, Vel Britaniji, 
ZSSR, Franciji in Kanadi), naj na
daljujejo tajna pogajanja o razoro
žitvi, in ko je Višinski o imenu svoje 
vlade izjavil, da sprejema Eisenho
v erjevo ponudbo za pogajanja o 
ustanovitvi posebne mednarodne 
agencije za mirnodobno uporabo 
atomske energije. Ozračju zbližanja, 
četudi le za en korak, je sledil sedaj 
incident, ki lahko dobi širši pomen 
in odločno vpliva na nadaljnje do
godke.

Ob koncu naj še omenimo, da je 
te dni poteklo 37 let od Oktobrske 
revolucije, dneva, ko je ruski prole
tariat ob podpori kmetov pometel z 
domačo buržoazijo in upostavil novo 
oblast — oblast delovnega ljudstva. 
Ta veliki dan je najtesneje povezan 
z imenom Lenina, idejnega tvorca 
boljševiške stranke, učitelja in vodi
telja, ki je proletariat o SZ tudi pri
vedel do zmagovitega konca.

Razen velike vojaške parade o 
Moskvi pa je letošnja obletnica zna
čilna še tudi po velikem sprejemu, ki 
ga je zunanji minister Molotov pri
redil na čast tujim diplomatskim 
predstavnikom. Tu so se vodilni  so
vjetski politiki Malenkov, Molotov, 
Hruščev, Kaganovič in drugi menili 
z zahodnimi predstavniki o vseh pe
rečih problemih. Značilna je tudi iz
java Malenkova jugoslovanskemu 
veleposlaniku Vidiču, da si sovjetska 
vlada želi mirnega sodelovanja z Ju 
goslavijo.

I Z  V A N Č E  V A S I
Po dolgem čakanju  se le  bliža 

dan, ko bo tudi v naši vasi zasve
tila  električna luč. Lahko bi to bilo 
že prej, če bi bilo med vaščani več 
enotnosti.

Že dolgo časa se v naši vasi gre
mo za »Gornje« in »Spodnje«, kar 
je  često povod raznim p rek lja r i

jam . Čas bi že bil, da nehamo s tem, 
saj nam  taka stvar lahko le  škodu
je. Malo dobre volje, pa ne bo več 
nobenih prepirov, k a r je  tudi želja  
vseh k  napredku strem ečih vašča
nov.

Pred dnevi se je  p ri nas zgodila 
nesreča z živino. Ž repo se je  zada
vila k rava, last km etovalca Filipa 
Šoštareca, tako da jo  je  m oral p ri
silno zaklati.

Naša m ladina se doslej najbo lj 
živo p rip rav lja  na dvajseto oblet
nico ustanovitve prvega društva 
km ečkih fantov in deklet v P rek 
m urju , ki je  bilo prav v naši vasi. 
P rip rav lja jo  tudi uprizoritev igre, 
ki jo  piše domačin. —g.

LJUDSKA UNIVERZA 
v  M urski Soboti

V ponedeljek, 8. novembra, je  
bilo v dvorani hotela »Zvezda« prvo 
redno predavanje  L judske univerze 
v te j sezoni. O vlogi in c iljih  O rga
nizacije združenih narodov je  go
voril dr. Vilko Beguš. V razgovoru 
po p redavanju  je  bilo predlagano, 
da bi tudi v M. Soboti ustanovili 
krožek p rija te ljev  O rganizacije 
združenih narodov. Podobni krožki 
že obstojajo v nekaterih  naših več
jih  mestih.

Redna predavanja L judske uni
verze bodo odslej vsak drugi in če
tr ti ponedeljek v mesecu.

OGZ M. Sobota o b v ešča
Da bi na letošnjih občnih zborih lahko 

temeljito in objektivno ocenili delo naših 
društev, je upravni odbor OGZ sklenil, da 
se bodo občni zbori začeli s 15. dec. t. 1., 
tako da bo zastopnikom OGZ dana možnost 
za sodelovanje. Pisarna Zveze bo sestavila 
spored teh zborov in ga objavila v tem 
listu. Zaradi čimbolj uspešne izvedbe teh 
zborov priporočamo, da preberete navodila, 
objavljena v Biltenu GZLRS štev. 18 od 
12. dec. 1955. Ker bodo zastopniki OGZ za
htevali, da se bodo društva ravnala po teh 
navodilih, vabimo vse člane upravnih odbo
rov, da se čimprej sestanejo in na osnovi 
teh navodil izdelajo izčrpna poročila o dru
štvenem delu.

Ker često ugotavljamo, da člani uprav
nih odborov ne sledijo našim objavam, na
prošamo vse člane, da na te objave opozar
jajo tudi svoje voditelje.

Vabimo PGD okrajev Ljutomer in Mur
ska Sobota, da nemudoma prijavijo kandi
date za Podčastniško šolo in pošljejo pri
javnice. Pouk v šoli se začne v ponedeljek, 
15. nov. t. 1. ob 8. uri zjutraj. Kandidate 
bomo o tem še pismeno obvestili.

Iz pisarne OGZ M. Sobota

V Dobrovniku so pozabili na kulturnoprosvetno delo
Ce rečemo, da splošen gospodar

ski razvoj v tem koncu P rekm urja  
še k a r uspešno rine naprej, potem 
to ne velja  za ljudskoprosvetne de
lo, čeprav so možnosti za to zdaj 
večje kot p red  leti. Razen Kamovec 
kaže, da bo še letos elektrificirano 
področje vse občine Dobrovnik. Tu
di prostori so na razpolago povsod, 
tudi v treh  vaseh, k je r  ni šolskih 
zgradb. In vendar, vse je  obtičalo. 
Vedno pa ni bilo tako.

Letos kažejo koristne pobude 
najbo lj v Kobilju. Prav gotovo pa 
je  res, da so za to pogoji v vseh 
vaseh. Mladinci s področja dobrov
niške občine so bili letos med n a j
boljšim i centri predvojaške vzgoje 
v Dobrovniku. Tudi v Genterovcih 
in Radmožancih so bili vajeni ku l
tu rn ih  prireditev , vendar pa za zdaj 
to ne velja. Nedelavnost na ljudsko
prosvetnem  področju najbo lj po tr
ju je  letošnji občinski teden, ki bi

k a j klavrno izpadel, če ne bi bilo 
pomoči iz sosedne občine.

Zimsko delo Socialistične zveze 
je  p red  durmi. Zato ne bo odveč, 
če občinsko vodstvo SZDL skupaj 
z mladino in vodstvi vseh ostalih 
organizacij posveti tem u vprašan ju  
vso pozornost, da v našem  koncu ne 
bomo med zadnjim i v P rekm urju .

—ce.

V nedeljo bomo v Kuzmi
Pevski zbor KUD »Štefan Kovač« 

iz M. Sobote se pod vodstvom prof. 
Močana vneto p rip rav lja  na kon
cert, k i ga bo imel v nedeljo  v Kuz
mi v počastitev tam kajšnjega občin
skega dne. P rip rav lja  se tudi na 
proslavo Dneva republike. Zdaj je  
malo več upanja  v njegov uspeh, 
saj se mu je  p red  k ratk im  p rid ru 
žilo neka j novih pevcev. F. D.

T I Š I N A
Končno gredo h k ra ju  tudi dela 

pri našem zadružnem  domu. Govo
ri se, da bo v domu tudi kino, česar 
se veseli staro in mlado. Želja pa 
je , da bi to bilo v resnici in čim
prej.

B O D O N C I
Naši kmetovalci so ugotovili, da 

je  letos enk ra t več listja  v gozdo
vih. Zato ga pridno g rab lja jo , da 
bodo imeli čimveč stelje  za živino 
in spomladi k a r  največ gnoja. Tudi 
mlado drevje, ki so ga posadili p red  
leti, je  že močno zraslo in dobro 
obeta. F. D.

MALI OGLASI
HIŠO Z GOSPODARSKIM POSLOPJEM v 

dobrem stanju prodam. Posestvo sestoji 
iz sadovnjaka, vinograda, travnikov, 
njiv in gozda. V hiši električna luč. — 
Stiskalnica (preša) in vodnjak. — Ignac 
Sladnjak, Stara cesta 45, p. Ljutomer.

KRAVO v osmem mesecu brejosti pro
dam. — Vprašati: M. Sobota, Cvetkova 5.

VAJENCA vzamem takoj v uk za mizarsko 
stroko. — Franc Sinic, mizarski mojster, 
Lemerje.

DENARNICO IN OSEBNO LEGITIMACIJO 
sem izgubil 5. novembra na poti iz Ver
žeja do Moščanec. Poštenega najditelja 
prosim, da mi vrne legitimacijo proti 
lepi nagradi. — Jože Banfi, Moščanci 2, 
p. Mačkovci.

ESPERANTO se lahko naučite z dopisnim 
tečajem. Prvo lekcijo pošlje proti pred
ložitvi 50 din Zveza esperantistov Slo
venije, Ljubljana, Miklošičeva c. 7.

HONORARNEGA USLUŽBENCA za ureje
vanje časopisnih vesti in dopisov sprej
memo takoj v službo. Pogoj: dobro ob
vladanje slovenskega jezika. Služba v 
M. Soboti. — Naslov v upravi lista.

Tedenski koledar
Nedelja, 14. novembra — Borislava 
Ponedeljek, 15. novembra — Polde 
Torek, 16. novembra — Jerica 
Sreda, 17. novembra — Ljuba 
Četrtek, 18. novembra — Milko 
Petek, 19. novembra — Liza 
Sobota, 20. novembra — Srečko

Sončni vzhod: 14. novembra ob 7. uri; 
zahod: ob 16.52 uri; dolžina dneva: 9,52 ur.

Lunina sprememba: 17. novembra zadnji 
krajec ob 10,52 uri.

SPOMINSKI DNEVI
14. 1944 — Skoplje osvobojeno.
17.—21. 1946 —  Prvo zasedanje Ustavo

dajne skupščine LRS.
19. 1944 — Maršal Tito proglašen za na

rodnega heroja.
20. 1815 —  Rojen Fran Miklošič, največji 

slovenski jezikoslovec, rodom iz Radomer
ščaka pri Ljutomeru.

KINO
RADGONA — 15. in 14. novembra ameriški 

barvni film »Ljubimec New Orleansa« 
in žurnal »Pozdrav vrhovnemu koman
dantu« — 17. in 18. novembra argentin
ski film »Osramočena« in žurnal »Bra
zilija«.

»PARK« M. SOBOTA — Od 12. do 14. no
vembra argentinski film »Onečaščena« — 
Od 16. do 18. novembra ameriški film 
»Propast Titanica«.

»ENOTNOST« IVANJKOVCI — 14. novem
bra ameriški film »Veliki grešnik« —
21. novembra angleški barvni film »Ve
selo in brez skrbi«.

ČEPINCI — 14. novembra angleški film 
»Lady Hamilton« — 21. novembra ame
riški film »Nevidni človek«.

SEJMI
OKRAJ M. SOBOTA: Beltinci v sredo, 

17. novembra živinski sejem; Bogojina v to
rek, 16. novembra živinski in kramarski 
sejem; Cankova v ponedeljek, 15. novem
bra živinski sejem; Dobrovnik v ponede
ljek, 15. novembra živinski sejem; Grad v 
sredo, 17. novembra živinski sejem; Hodoš 
v petek, 19. novembra kramarski sejem; 
Križevci v sredo, 17. novembra živinski se
jem; Lendava v torek, 16. novembra živin
ski sejem; Prosenjakovci v ponedeljek, 
15. novembra živinski sejem; Šalovci v. sre
do, 17. novembra živinski sejem; Tišina v 
sredo, 17. novembra živinski sejem; Turni
šče v torek, 16. novembra živinski sejem, 
v četrtek, 18. novembra svinjski sejem.

OKRAJ LJUTOMER: Gornja Radgona v 
ponedeljek, 15. novembra splošni sejem; Vi
dem ob Ščavnici v ponedeljek, 22. novembra 
splošni sejem.

VREMENSKA NAPOVED 
za čas od 12. do 20. novem bra 
V začetku druge polovice teko

čega tedna (okoli 11. nov.) in v za
četku prihodnjega tedna (okoli 15. 
nov.) padavine z ohladitvijo, sneg 
skoro do nižin. V ostalem  suho, ozi
rom a lepo vrem e z meglo v ko tli
nah. V jasn ih  nočeh mraz.

KMETIJSKE ZADRUGE! 
SADJARSKI ODBORI!

Ko bomo pospravili letošnji bogati sadni pridelek, moramo 
tako j p ričeti z delom v naših sadovnjakih. N ajp re j bomo odstra
nili vsa suha drevesa, potem pa začeli s čiščenjem  — preredče
vanjem  drevesnih kron. Po končanem  čiščenju pa tako j opravimo 
zimsko šk rop ljen je  z zelo učinkovitim  sredstvom

R U M E S  A N O M
k i ga že imamo na zalogi. D obite ga po z n i ž a n i  c e n i  zaradi 
prispevka O krajnega  ljudskega odbora.

Sadne škropilnice da jte  pravočasno popraviti. Lahko pa si 
tud i kupite  novo

ročno prevozno sad n o  škropiln ico
po znižani ceni s prispevkom  OLO. Podrobna navodila dobite 
p ri nas.

Zadružno trgovsko podjetje 
AGROMERKUR 
Murska Sobota

Š p o r t  in  š a h
Malo, toda za dve točki dovolj 

SOBO. . : KOVINAR (Maribor) 2:1 (1:0)

Malokdaj so nogometaši Sobote zamudili 
toliko priložnosti za gol kot minulo nede
ljo, ko so se pomerili s Kovinarjem iz Ma
ribora. Napadalci so se preveč zgubljali v 
odvečnih kombinacijah pred nasprotnikovi
mi vrati in so le malo streljali. Imeli pa 
so tudi neverjetno smolo, zato je bila nji
hova žetev pičla kljub boljši igri, zlasti v 
prvem polčasu. To dokazuje tudi stanje 
kotov 9:1 v korist Sobote.

Gostje so se v drugem polčasu trudili 
in so imeli nekaj časa pobudo v svojih 
rokah. Vendar so domačini še prej spre
menili enajstmetrovko v gol. Štiri minute 
zatem so Mariborčani dosegli prvi in časten 
gol. Za domače sta dala vsak po en gol 
Sečko ml. in Horvat.

Lepo vreme je privabilo na igrišče okrog 
800 gledalcev. Igro je vodil Muravs iz Ma
ribora — sicer manj odločno kot običajno.

V zadnjem kolu se bodo Sobočanci sre
čali z igralci Nafte v Lendavi. S 14 točkami 
in ugodno razliko v golih so si že domala 
zagotovili prvo mesto v vzhodni skupini 
slovenske lige, vendar pa tudi kakšna točka 
iz Lendave ne bi bila odveč. Seveda pa bo 
Nafta o tem povedala svojo besedo. Fr.

Tesna zmaga Nafte 

NAFTA : RUDAR (Velenje) 5:4 (5:1)

Lendavsko nogometno moštvo pa je zad
njo nedeljo imelo v gosteh borbeno enaj
storico Rudarja iz Velenja. Po visoki zmagi 
gostov nad Soboto je bilo pričakovati, da 
bodo eni in drugi borbeno zaigrali in dali 
vse od sebe za čimboljši prestiž in plas
man v jesenskem delu prvenstva. Lepo 
sončno vreme in ugoden teren sta privabila 
na igrišče okrog 500 gledalcev.

In tako je tudi bilo! Priče smo bili ži
vahni igri obeh nasprotnikoV; trenutki ne
varnosti in napetosti so se naglo menjavali. 
V drugem polčasu se je borbenost še stop
njevala in prišla proti koncu igre v gro
bost. Gole za Nafto so dosegli: Terek 5, 
Vidak in Pintar po 1.

Tekmo je dobro vodil sodnik Jenko iz 
Maribora. —ce

ŠAH V LENDAVI
V zadnjih tednih so se precej razgibali 

tudi lendavski pionirji — šahisti. Ob veče
rih se zbirajo v šolskih prostorih, kjer ima
jo svoje igralne večere. Zadnjo nedeljo je 
domačin Šinko odigral z njimi simultanko 
na 22 deskah. 20 partij je dobil, 2 pa iz
gubil. Zmagala sta pionirja Jurij Tomka in 
Štefan Nemeš. —ce

PO OLAFU ASLAGSSONU 
PRIREDIL V . DRŽAJ

69
Ko sem prispel do tistega mesta, kjer so 

volkovi izginili ter prekoračili jarek, so pri
sopihali psi, vendar jih je bilo samo šest. 
Dva sta plačala zasledovanje z življenjem. 
Sodil ju je Šepavec. Bill je klel na vse pre
tege ter dejal: »Najboljša dva sem izgubil.« 
Ostanek tropa nas je vodil na kraj sodbe. 
Lovska psa sta raztrgana ležala v lastni krvi. 
Smilil se mi je Bill, pa tudi psa, toda priznati 
moram, da sem bil hkrati vesel, ker se je 
Šepavec rešil.

70
»Nekaj dni sem še taval po tesni, kjer 

sem večkrat srečaval Šepavca. Soteska je bi
la ogromna, globoka in razdrapana. Dno je 
bilo poraslo z drevjem. Sprehajal sem se ne
kako do poldneva, nakar sem sedel na star 
panj z namenom, da se malo založim. Nepri
čakovano ja postala Nelly nemirna. Priostri
la je  uhlje in ostro opazovala severno steno 
soteske. Sledil sem pogledu, opazil pa nisem 
nič posebnega. Nelly pa je nenadoma za
cvilila.

71
Iznenada se je pojavilo dvoje živali na 

zaviti stezi. Kmalu za njima se je prikazal 
Šepavec. Ni ga bilo volka, ki bi se mogel 
meriti z njim. Spet se je oglašalo lajanje 
psov. Tudi klice mož in streljanje sem slišal, 
pa si nisem mogel tolmačiti, na kaj streljajo. 
Kmalu nato se je prikazalo šest psov: trije 
lovski in trije navadni cucki. Lovski psi so 
vodili. Prehitevanje je bilo izključeno. Ko 
bi bil hotel kdo naprej, bi se znašel na dnu 
prepada.«

72
»Psi so bili urnejši od Šepavca. Pravkar 

sem mislil, kaj bi se moglo zgoditi, če bi ga 
dohiteli, ko se je volk nenadoma na neki 
zaščiteni polici ustavil. Šepavec je ostal ne
opažen toliko časa, da se je prikazala pasja 
glava. Tedaj se je tuleč zakadil v psa. Le-ta 
se je poskušal ustaviti, pa je že zdrsel v glo
boki prepad. Slična usoda je doletela še pre
ostala lovska psa. Osupli cucki so se urno 
obrnili, drveli h gospodarju ter mu nazna
nili žalostno vest.  .  .

4 »OBMURSKI TEDNIK«


